
ACTE  PLE ORDINARI  
DATA  26 DE MAIG DE 2009 
HORA  9 DEL VESPRE  

  
 

ORDRE DEL DIA PRESIDENT: L’Il�lm. Alcalde 
Ignasi Giménez Renom 

- Antònia Pérez Ballonga. 
- Aleix Canalís Alsina. 
- José Eduardo González Navas. 
- Jordi Carcolé García. 
- Óscar Lomas Cortés. 
- Josefa Martínez Romero. 
- Glòria Massagué Casals. 
- Joan Creus Oliveras. 
- Mercè Giménez Renom. 
- Gemma Perich Vidal 
- Mercè Vallès Corominas.  
- Mercè Carbonés Hernández 
- Lluís Manuel López Alarcón  
- José Antonio López Espinola 
- Montserrat Gatell Pérez 
 - Jordi Roman Clusella   
 - Xavi Arderius Matas 
 -  Elisenda Alemany Gutiérrez  
 - Jordi Permanyer Bellmunt 
- Oriol Papell Torras 
- Juli Boadella Vergés 
  Secretari  

  
   1.- Aprovació, si s’escau, de l’esborrany de  
        l’acta de la sessió anterior. 
    
   2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i  
       dels acords de la Junta de Govern 
    
   3.- Ampliació delegacions a la Diputació. 
 
   4.- Modificació reglament consell sociosanitari i  
        nomenament de representants 
 
   5.- Licitació per a la concessió de la nova llar  
        d’infants 
 
   6.- Proposta sobre el reconeixement  
        institucional de la sardana 
 
   7.- Proposta sobre la xarxa nacional de  
        cinemes 
 
   8.- Proposta sobre la reparació del mur de  
        càrrega 
 
   9.- Assumptes sobrevinguts 
 
 10.- Suggeriments i preguntes 
 

- Mercè Custodio   
   Interventora acctal   
     

 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el Sr. 
President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del dia. 
 

1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ 
ANTERIOR. 
       

  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 

2.- DECRETS DE L’ALCALDIA I ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN  
     LOCAL. 

 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 265, del dia 23 d’abril al 346 del dia 20 de maig de 
2009. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en sessions del 
dia 28 d’abril, 5 de maig, 12 de maig i 19 de maig de 2009. 
La Corporació es donà per assabentada 



3.- AMPLIACIÓ DELEGACIONS A LA DIPUTACIÓ 
 
ATÈS  que el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat per reial decret 
legislatiu 2/2004, de 5 de març, atribueix als municipis les facultats de gestió, liquidació, 
inspecció i recaptació dels tributs i altres ingressos de dret públic, la titularitat dels quals els hi 
correspon. 
ATESA la complexitat que la realització d'aquestes tasques comporta, i també, la seva 
rellevància dins del més ample àmbit de la Hisenda Local, aconsella en el moment present, la 
utilització de fórmules que permetin una eficaç i adequada execució i exercici de les potestats 
de gestió i recaptació esmentades, dins dels sistemes que per a aquest fi preveu la normativa 
local aplicable.  
ATÈS l’interès que representa per a aquesta Corporació la gestió i la realització adequada de 
les funcions atribuïdes, i considerant, conforme a dret, procedir a la delegació d'aquestes a 
l'empara del que es preveu als articles 7.1 i 8.4 del Text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, aprovat per reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març article 106.3 de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local i article 8.b) del Reglament 
General de Recaptació aprovat per R.D. 939/2005, de 29 de juliol, es proposa al ple de la 
Corporació l'adopció dels següents 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Delegar en la Diputació de Barcelona, a l'empara del que preveu l'article 7.1 del 
Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat per reial decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, les funcions de gestió i recaptació dels tributs i altres ingressos de dret 
públic, que a continuació s'especifiquen: 
I.-  Quotes d’urbanització. Les facultats que la legislació urbanística atorga a aquesta 
Corporació , en via de constrenyiment dels ingressos corresponents a les Entitats 
Urbanístiques col�laboradores (Juntes de compensació i entitats urbanístiques de conservació), 
un cop providenciats els constrenyiment per aquest Ajuntament. 

• Recaptació dels deutes, en període executiu.  
• Liquidació d'interessos de demora.  
• Resolució dels recursos que s'interposin contra el actes anteriors.  
• Qualsevol altre acte necessari per a l'efectivitat dels anteriors.  

SEGON.- Establir la durada o termini per al qual s'acorda la present delegació de funcions en 
un període de dos anys, prorrogable per reconducció tàcita d'any en any, la qual es produirà, 
llevat que qualsevol d'ambdues administracions acordin deixar sense efecte l'esmentada 
delegació, el que haurà de notificar-se en un termini no inferior a sis mesos abans del 
cessament. 
TERCER.- Declarar la potestat de l'Ajuntament per emanar instruccions tècniques de caràcter 
general i recavar, en qualsevol moment informació sobre la gestió, en els terminis previstos a 
l'article 27 i concordants de la Llei 7/85, de dos d'abril, Reguladora de les Bases de Règim 
Local. 
QUART.- Encomanar a la Diputació de Barcelona perquè en tot moment la realització i 
execució de les funcions delegades, s'atenguin a l'ordenament local, així com a la normativa 
interna dictada per aquesta, en virtut del que preveu l'article 7.3 del Text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals, aprovat per reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març i de 
les seves pròpies facultats d'autorganització per a la gestió dels serveis atribuïts. 
CINQUÈ.- Notificar el present acord a la Diputació de Barcelona, als efectes que, per la seva 
part, es procedeixi a l'acceptació de la delegació ara conferida, així com la publicació posterior 
del l’acord d’acceptació mitjançant anunci al Butlletí Oficial de la Província, i en el de la 
Comunitat Autònoma per a general coneixement, d'acord amb el previst a l'article 7.2 del Text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat per reial decret legislatiu 2/2004, de 
5 de març. 
Defensa la proposta el regidor d’Economia Sr. Oscar Lomas (PSC), tot dient que presenta per 
la seva aprovació la delegació d’una determinada funció a la Diputació de Barcelona, 



Organisme de Gestió Tributària. Recordar que en el Ple del passat mes de juny es va aprovar 
la delegació a l’Organisme de Gestió Tributària de la Diputació de Barcelona les facultats de 
gestió, liquidació, inspecció i recaptació dels diferents ingressos de dret públic, i que des de l’1 
de gener està portant a terme aquestes funcions. En aquest acord d’avui es proposa ampliar la 
delegació en un punt concret que seria la delegació de la gestió en via executiva dels ingressos 
corresponents a les entitats urbanístiques col�laboradores, és a dir els ingressos corresponents 
a quotes d’urbanització. 
S’obra un torn d’intervencions, per CiU el Sr. Lluís López intervé per dir que ens trobem 
davant d’aquesta, que ja és la segona ampliació, de delegacions de competències, des de que 
l’Organisme de Gestió Tributària va assumir aquestes facultats de gestió, liquidació, inspecció i 
recaptació de diferents tributs, des del moment que aquest tema va arribar per primer cop al 
ple la nostra postura ha estat sempre molt clara respecte a aquest nou model de gestió, 
nosaltres hem apostat per un sistema de gestió més directa, com el que teníem anteriorment, 
o en tot cas que fos el més proper al que teníem abans, un sistema que es va mostrar 
plenament eficient amb un èxit de recaptació que aleshores era superior al de l’Organisme de 
Gestió Tributària, que oferia les màximes facilitats i les condicions més favorables a la 
ciutadania alhora de fer els pagaments, i que ens permetés un nivell d’autonomia econòmica, 
que creiem que em perdut  des d’aquest gener, i això perquè els diners que recapta la 
Diputació i que són de l’Ajuntament, no arriben directament, els té la Diputació i els va 
transferint periòdicament. El que si que ofereix la Diputació és la possibilitat de demanar 
bestretes sobre els nostres propis diners, però pagant interessos, en una forma semblant a un 
préstec amb una entitat bancària, i és una cosa que ja s’ha fet i pel que estem rebent 
actualment 440.000 € mensuals, en tot cas, si potser ens agradaria saber que ens costa 
endeutar-nos amb aquesta bestreta mensual. 
Sigui com sigui, amb aquest nou model la ciutadania no s’hi acaba d’acostumar, potser perquè 
li ha faltat informació, o potser perquè el servei encara no esta del tot normalitzar o establert. 
Continuen havent-hi petites incidències però que reverteixen en una sèrie d’inconvenients que 
costen temps i diners a la ciutadania i que no tenen obligació l’obligació de suportar i que 
desitgem que es resolguin el més aviat possible, portem ja quasi mig any de gestió per la 
Diputació  i esperem recuperar el funcionament que tots desitgen, malgrat no recuperar la 
disponibilitat directa sobre els nostres propis diners que abans teníem. 
Resumim, insistim que per nosaltres aquest no és el millor sistema per a Castellar i per tant el 
nostre vot serà en contra de la proposta. 
Intervé per ERC el Sr. Jordi Permanyer  dient que en el seu moment quan l’actual equip de 
govern va decidir canviar el model de gestió i traspassar-ho a la Diputació, ja ens van 
manifestar en contra, van dir que aquest model de gestió no ens convencia, que nosaltres 
optàvem per un model de gestió més proper la ciutadà. La Diputació tenia un model molt 
estandar, molt tancat  i per això criem que no era la millor opció, vam fer propostes perquè el 
model de gestió fos desenvolupat per l’Ajuntament, vam demanar un model mixta, 
Ajuntament i Diputació, o Ajuntament i una empresa, però en tot cas sempre ens vam oposar 
a aquest model de gestió, per tant el nostre vot serà en contra de la proposta. 
També el Sr. Jordi Roman,  regidor no adscrit, diu que és veritat que no portem ni un any 
amb aquest model de gestió i ja s’han fet dues ampliacions de delegacions, en el seu dia el 
meu vot ja va ser d’abstenció i continuo en la mateixa postura. 
En torn de replica el  Sr. Oscar Lomas intervé per respondre la intervenció de CiU i diu que la 
Diputació no cobra interessos per la bestreta i es remet a la documentació que obra a 
intervenció. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:    DOTZE    (12) dels regidors del PSC i Altraveu 
                    Vots en contra: VUIT      (  8) dels regidors de CiU i ERC    
                    Abstencions   :  UNA      (  1) del regidor  no adscrit 
 
 



        4.-   MODIFICACIÓ REGLAMENT CONSELL SOCIOSANITARI i NOMENAMENT DE  
                REPRESENTANTS 
 
Vist que el Consell Sociosanitari és l’òrgan sectorial de participació, consulta i assessorament 
en temes de caràcter  sanitari i social, què es dota l’Ajuntament de Castellar del Vallès, 
d’acord amb allò que disposen l’article 61 i següents del Decret 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprovà el Text Refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
Vist que el Reglament del Consell Sociosanitari fou aprovat definitivament pel Ple del dia 28 
d’octubre de 2008.  
Vist que la composició del Consell Sociosanitari, està integrat pels membres que es determinen 
en l’article 3, del seu reglament  i davant la conveniència d’ampliar aquesta representativitat 
es proposa modificar la composició del consell actual 
ATÈS que de conformitat del que disposa l’article 178 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, pel qual s’aprova el text refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya, les 
modificacions han de seguir el mateix tràmit que per a l’aprovació de reglaments i s’han 
exposar al públic durant el termini de 30 dies a comptar de la publicació de l’edicte en el 
B.O.P. núm. 72 del dia 25 de març  de 2009 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
PRIMER.-  Modificar l’article 3 del reglament del Consell Sociosanitari, que quedarà com 
segueix: 
El Consell Sociosanitari de Castellar del Vallès estarà format per : 

a) El President, que serà l’alcalde/essa. 
b) El/les Regidors/es de les àrees implicades. 
c) Un/a representant de cada grup municipal, que no cal que ostenti el càrrec de 

regidor/a, que sigui preferentment coneixedor/a o competent en el camp sociosanitari.  
d) Un representant de cadascuna de les entitats i associacions  de l’àmbit social o de la 

salut, inscrites al Registre d’entitats de l’Ajuntament, que tinguin definides finalitats de 
salut o socials i que ho hagin sol�licitat  expressament. 

e) Persones a títol individual d’una reconeguda vàlua personal en els camps competents, 
en un nombre no superior a 3 i elegits pel Ple Municipal. 

f) Els/les tècnics/es responsables de les àrees de Salut i Benestar Social, amb veu però 
sense vot. 

g) Un/a representant de l’Àrea Bàsica de Salut de Castellar del Vallès. 
h) Un/a representant de l’Institut Català de la Salut. 
i) Un/a representant del Servei Català de la Salut. 
j) Un/a representant de Benestar Social del Consell Comarcal. 
k) Un/a representant del Consell de la Gent Gran. 
l) Un/a representant del Fòrum Ambiental. 
m) Un/a representant de la Taula d’Immigració. 
n) Un/a representant de les AMPA dels centres de primària de Castellar del Vallès. 
o) Un/a representant de les AMPA dels centres de secundària de Castellar del Vallès 
p) Els/les representants dels centres de primària de Castellar del Vallès. 
q) Els/les representants dels centres de secundària de Castellar del Vallès. 
r) Un/a representant de les llars d’infants de Castellar del Vallès. 
s) Un/a representant de les farmàcies del municipi. 
t) Un/a representant de les residències de la gent gran. 
u) Un/a representant dels sindicats implantats en el municipi.   
v) Un/a representant/a de les entitats juvenils 
w) Un secretari/a amb veu i sense vot, que serà el Secretari de l’Ajuntament, que podrà 

delegar en un treballador de la plantilla adscrit com a tècnic/a de salut o benestar 
social, que serà qui farà les actes de les reunions. 

 
 



SEGON.- Exposar la modificació al públic durant el termini de 30 dies a comptar de la 
publicació de l’edicte en el B.O.P, si durant el termini d’exposició pública no es  presentés  cap 
al�legació o reclamació,  l’acord inicial, de conformitat amb la disposició anteriorment 
esmentada, esdevindrà definitiu.  
TERCER.- Designar  les següents persones a títol individual, vista la seva reconeguda vàlua 
personal en els camps dels quals són competents: 

- Joana Naranjo De la Torre 
- Antoni Moya Moya 
- Artur Roman Soler    

Defensa la proposta la regidora de Benestar Social Sra. Mercè Giménez i diu que portem a 
aprovació pel Ple la modificació del Reglament del Consell Sociosanitari que fou aprovat en el 
ple d'octubre del 2008. Les modificacions que portem a aprovació es centren en l'article 3 del 
reglament que és on es defineix la composició d'aquest.  
Es tracta d'incorporar i ampliar els seus components amb:  

• el representant de la Taula d'immigració.  
• el representant de les farmàcies del municipi  
• el representant de les residències de la gent gran  
• el representant de les entitats juvenils.  
• A més d'ampliar la representació dels centres de primària i secundària. 

Aquestes modificacions implicaran una millora amb la representivitat de més col�lectius que 
formen part de la ciutadania de Castellar del Vallès i que poden aportar noves opinions i nous 
punts de vista. Pel que fa al nomenament de tres persones a títol individual de reconeguda 
vàlua personal en el camp sociosanitari la proposta portada a aprovació seria: 
Sra.  Joana Naranjo De la Torre.  Adjunta d'infermeria del CAP Castellar i infermera de 
pediatria des de fa més de 20 anys, professional especialitzat en la salut dels infants 
reconegut de la nostre vila. 
Dr.  Antonio Moya Moya. Metge de família de Castellar del Vallès des de fa aproximadament 20 
anys, a més de treballar també com a metge a la Fundació Privada OSB i també a Mutuam. És 
coneixedor d'una visió de la gent gran de Castellar amplia i detallada.  
Sr.. Artur Roman Soler, psicòleg, educador social i mediador social i fins fa poc responsable del 
servei de mediació familiar de la Creu Roja i membre del servei de psicologia d'emergències de 
la Creu Roja. Per tant coneixedor de les realitats socials actuals i amb una visió que pot 
aportar informació i realitats noves a debat. 
En torn d’intervencions la Sra. Montse Gatell, per CiU, diu que estan d’acord amb aquestes 
noves  incorporacions i que fan augmentar la participació del consell, només fer el prec que el 
nomenament de les persones que han de formar part dels diversos consells que es creen a 
l’Ajuntament normalment sempre són a proposta de tots els grups, però en aquest cas no ha 
estat així,  i ens hagués agradat  poder fer-hi les nostres aportacions, tot i així reiterem el 
nostre vot a favor de la proposta. 
També intervé per ERC el Sr. Oriol Papell  que diu que des d’ERC hem estat favorables  als 
consells de participació i aquest no serà una excepció, valorem positivament aquesta ampliació 
de persones membres del consell, recalcar que hagués estat més positiu que les 
incorporacions haguessin estat consensuades i proposades per tots, però en tot cas no 
posarem pals a la roda. Per acabar volem recordar la proposta de consell amb persones de 
discapacitat. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
          5.-  LICITACIÓ PER A LA CONCESSIÓ DE LA NOVA LLAR D’INFANTS  
 
ATES la normativa vigent en matèria d’obres i contractació Administrativa, en especial, la llei 
30/2007, de Contractes del Sector Públic; les lleis 7/1985, de 2 d’abril, Llei de Bases de Règim 
Local, i 8/1987, de 15 d’abril, de Règim Local de Catalunya; i el Reglament de contractes de 
les Administracions Públiques, aprovat per Reial Decret, 1098/2001, de 12 d’octubre, així com 



els plecs de clàusules administratives generals, aprovats per la Corporació, aquests darrers en 
allò que no s’oposin a la LCSP. 
Vist el projecte executiu per a la construcció d’una nova escola bressol, que s’emplaçarà en el 
solar municipal del carrer Prat de la Riba núm. 23 i que ha estat redactat pels serveis tècnics 
municipals. 
Vista la Llei 5/2004, de 9 de juliol, de creació de llars d'infants de qualitat, és el resultat d’una 
iniciativa popular al Parlament de Catalunya per demanar la creació de places escolars de 0 a 
3 anys. Posteriorment el Departament d’Educació, amb la participació dels ajuntaments, va 
elaborar el “Mapa de llars d’infants de Catalunya 2004-2008” en el qual s’especificava el 
nombre de places públiques de nova creació que havia de realitzar cada Ajuntament. 
Concretant per al municipi de Castellar del Vallès establia la necessitat de creació de com a 
mínim 135 places de 0-3 anys.  
Vist que en el Ple de l’Ajuntament del dia 9 de juny de 2006 es va adoptar el compromís de la 
creació de 135 places d’escola bressol pública d’acord amb el Pla de Previsió de Places de Llars 
d’Infants, i el 27 de setembre de 2006 es va signar el conveni entre l’Ajuntament de Castellar 
del Vallès i el Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya pel qual es formalitzava 
el compromís de creació de les 135 places per a infants de 0 a 3 anys en llars d’ infants de 
titularitat municipal.  
Vist que el Ple de 17 de maig de 2007, aprovà de manera definitiva l’establiment del servei 
públic de llars d’infants.  
Vistos els plecs de clàusules economico-administratives i prescripcions tècniques particulars 
que han de regir en aquesta contractació la contractació, i  que han estat conformats per la 
secretaria municipal 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar la convocatòria de procediment obert  per a la selecció de contractista per 
a l’adjudicació del  contracte de gestió de servei públic municipal   consistent en la concessió i 
explotació del servei d’escola bressol municipal de Castellar del Vallès i en la construcció  de 
l’escola que s’emplaçarà en el solar municipal del carrer Prat de la Riba núm. 23. Construcció a 
efectuar segons el projecte redactat  per l’arquitecte municipal Imma Brualla Ortiz;, amb un 
pressupost de contracte :  1.264.618,73 € IVA exclòs.  
SEGON.- Aprovar els plecs de clàusules administratives i tècniques i particulars que han de 
regir en aquesta licitació, tot declarant la seva tramitació ordinària.        
TERCER.- Publicar edicte de convocatòria al BOP i anunci i plecs en la web municipal, perfil 
del contractant . 
Defensa la proposta la regidora d’educació Sra. Antònia Pérez, PSC, dient que en aquest 
punt de l’ordre del dia portem  l’aprovació al ple de les clàusules  que regularan la concessió 
de la gestió de la nova escola bressol. La creació de noves places d’escola bressol és un dels 
nostres objectius i crec que també ho és de la resta dels grups municipals. D’acord a les 
nostres previsions, el curs 2010-2011 començaria amb 94 noves places públiques d’escola 
bressol. 
Després de fer l’estudi dels terrenys susceptibles d’equipament educatiu i de la ubicació de les 
diferents  escoles, es va optar per distribuir Castellar en tres zones educatives de 0 a 16 anys. 
Aquesta és la primera fase i és per això  que aquesta escola bressol la situem  al  carrer Prat 
de la Riba  al costat del CEIP  Sant Esteve. En aquesta zona del nou Eixample hi ha dues 
escoles de primària i un IES i amb aquesta escola bressol es completarà l’oferta pública de 0 a 
16 anys. Després d’analitzar les diferents opcions de gestió: - gestió pròpia directa; - a traves 
d’un òrgan autònom, i les diferents fórmules de concessió; i I recollint l’aprovació i 
recomanacions  del ple del 17 de maig del 2007, considerem que la formula més adequada és 
la concessió del servei. 
Per un altre cantó la necessitat de posar en marxa un pla de viabilitat donada la situació 
econòmica, les dificultats d’assumir el cost de la construcció de l’escola bressol amb mitjans 
propis i el coneixement d’experiències en altres municipis de fórmules que contemplen la 



gestió i la construcció per un mateix operador,  ens ha convençut que aquesta  pot ser una 
bona fórmula. 
Pel que fa al  plec de clàusules, contempla tres tipus de criteris de valoració 
1.- Criteris en relació a la gestió i el funcionament, els més importants i per tant els que 
tindran més pes en la valoració. Aquests criteris tindran en compte:  

• el pla d’explotació, proposta organitzativa, de funcionament, estructura salarial, 
el manteniment i conservació de l’escola..... 

• Projecte educatiu que contempla la proposta metodològica, serveis 
complementaris, primer establiment , participació de les famílies, relació amb 
l’entorn. 

2.- Criteris d’execució de les obres que valoraran:  
• Les condicions i la qualitat de la construcció. 
• El termini d’execució, 12 mesos com a màxim, del projecte realitzat pels serveis 

tècnics municipals i valorat en 1.264.618 € (IVA exclòs) . 
    Una part d’aquest pressupost ( 460.000 €) correspon a la subvenció atorgada pel  
    departament d’educació de la Generalitat de  Catalunya  

3.- Criteris d’oferta econòmica- financera que te en compte tres aspectes. 
• Baixa en relació al cost de l’obres. 
• Preu total del cost de la gestió. 
• Amortització  de la inversió prevista. 

La concessió tindrà una durada màxima de nou anys (un de construcció i 8 de gestió) 
coincidint la concessió amb els anys d’amortització. 
S’obra un torn d’intervencions, per CiU la Sra. Montse Gatell  que diu: l'any 2006, aquest 
ajuntament va prendre els acords necessaris per adherir-se al Pla de previsió de places 
públiques de llars d'infants promulgat per la Generalitat de Catalunya, posteriorment es va 
signar el conveni entre l'ajuntament i el departament d'Educació de la Generalitat i s'adquiria 
el compromís, per ambdues administracions, de crear a Castellar al menys 135 places 
públiques per a infants de 0 a 3 anys. Tres anys més tard, es procedeix a donar un dels 
primers passos per a comptar realment amb aquestes 135 places que és la construcció d'una 
nova escola bressol pública que vingui a completar l'oferta pública que ja existeix a la llar 
d'infants El Coral. Des de fa temps, la voluntat manifestada per gairebé tots els grups havia 
estat la d'aconseguir un model de gestió que englobés totes les places públiques de 0-3 anys 
que hi hagués al municipi, és a dir, una gestió conjunta per a l'escola El Coral i per a la nova 
escola que s'ha de construir. 
Semblava que, d'aquesta manera, no només la gestió de la quotidianitat, sinó també el 
projecte pedagògic d'ambdues escoles seria únic, seria un model dins del nostre municipi. A 
més d'això, hi ha una qüestió d'economia d'escala, és clar: costa menys gestionar 135 places 
escolars d'idèntica manera que gestionar 135 places però en realitat, 2 escoles diferents. 
Mentre es feia el projecte d'aquesta escola bressol (que es va modificar en aquest plenari fa 
molts mesos a petició de CiU que no crèiem oportú que l'ajuntament construís en el mateix 
edifici un centre de recursos pedagògics, servei adscrit a la Generalitat i que ha de pagar i 
sostenir la Generalitat, no l'ajuntament de Castellar, i mentre la Generalitat allargava per 
enèsima vegada el termini per a presentar el projecte de l'escola bressol que l'Ajuntament de 
Castellar no presentava, mentrestant, deia, l'equip de govern ens feia una proposta que per 
sort ha abandonat de crear un Institut municipal d'educació, un ens autònom de l'ajuntament 
que duplicaria el personal i les despeses de la gestió de l'educació al municipi. 
Al cap de dos mesos, sense haver tingut cap altra trobada per a parlar de l'escola bressol i la 
seva construcció i la seva gestió, l'equip de govern ens comunica que al ple de maig hi haurà 
com a punt de l'ordre del dia la licitació de les obres de l'escola bressol, amb una peculiaritat: 
que ja no s'observa la possibilitat d'una gestió conjunta amb El Coral (per tant, res de model 
municipal d'escoles bressol públiques), ni es constituirà l'Institut municipal d'educació. Una 
peculiaritat i una sorpresa: l'equip de govern aposta per un model inèdit fins ara al municipi 
que és la licitació de la gestió de l'escola bressol i en el mateix plec de clàusules, la licitació de 
la seva construcció. 



Com que no coneixem profundament aquest model, preguntem i l'equip de govern ens parla 
d'unes empreses que es dediquen a això, que han parlat amb una d'elles, que està duent a 
terme un projecte similar en una altra població (tot i que està en fase de construcció i, per 
tant, no podem valorar el projecte ni el model) i ens presenta aquest plec de clàusules que 
avui es porta a l'aprovació del ple. 
He fet aquesta mica d'història perquè val la pena saber d'on venim i quantes voltes hem 
donat. Vagi per endavant que el posicionament del nostre grup és un sí rotund a l'escola 
bressol pública. No en va, va ser en l'anterior govern que es va iniciar la conversió a pública 
del Coral i els primers tràmits per aconseguir l'escola de la què ara parlem. El que no tenim 
tant clar és que aquest que ens proposen sigui el model més idoni. No ho tenim clar perquè 
ens presenta alguns dubtes i perquè no hem pogut contrastar-ho. 
Algunes consideracions: L'ajuntament concessiona la gestió i explotació del servei públic local 
d'una escola bressol a una empresa privada. Una empresa que, òbviament, tindrà els seus 
beneficis i el seu personal, un personal que, recordem, no tindrà cap vinculació laboral ni 
funcionarial amb l'ajuntament, ni seguiran els processos dels treballadors municipals per 
accedir a la seva plaça. Per tant, l'ajuntament no hi tindrà cap control 
Aquesta empresa es farà càrrec sota el seu risc i ventura empresarial de l'èxit financer del 
projecte, però el que ens preocupa és que també es farà càrrec de l'èxit educatiu i pedagògic 
de la seva empresa que, per a tots nosaltres, serà més una escola que una empresa, i, no ho 
oblidem, una escola de titularitat municipal 
El plec de clàusules diu que "l'ajuntament tampoc tindrà cap responsabilitat pel que fa a 
l'execució de les obres i tampoc tindrà cap responsabilitat en cas d'inexactituds o manca de 
compliment dels estudis de viabilitat tècnica i econòmica que formen part de l'expedient 
d'implantació d'aquest servei públic". És a dir: l'empresa es farà càrrec de qualsevol tipus 
d'error. La nostra pregunta és: pot una escola bressol pública tenir aquest comportament 
absolutament i bàsica empresarial? Sembla que tots els problemes amb què es troba 
l'administració per fer i gestionar escoles, una empresa d'aquestes ho fa com qui bufa i fa 
ampolles... 
El crèdit per fer les obres el demana l'empresa adjudicatària i les condicions d'interès serà les 
que posi a l'oferta econòmica (per tant, encara no coneixem aquestes condicions...) 
Però com que en el punt 3.5 s'especifiquen els tipus d'interès i els requisits que s'han de donar 
pel que fa al càlcul per a l'amortització (que paga l'ajuntament), resulta que l'empresa no 
s'aventura tant, en realitat, l'empresa demanarà el crèdit i l'ajuntament pagarà. Com es paga, 
tot això? volem dir, quina és la previsió total del cost de la construcció de l'escola?  
- la Generalitat en subvenciona una part (410.000 euros) a l'Ajuntament i aquest ho dóna a 
l'empresa 
- L'ajuntament aporta també una amortització que seran uns 1.375.000 euros (segons aquest 
plec de clàusules, farà aquesta aportació a partir del setembre del 2010 fins al 2017) 
- Les despeses són el que marca el projecte: 1.466.958 euros de construcció i 50.000 euros 
per a la direcció facultativa. I els costos de la gestió? 
- La Generalitat donarà a l'ajuntament 1.800 euros per nen/any, l'ajuntament posarà 1.600 
euros per nen/any i l'empresa cobrarà directament la quota que els pares han de pagar que 
també seran 1.600 euros nen/any. Si a això li restem les despeses que tindrà l'escola i si tot 
funciona, l'empresa pot guanyar 247.500 euros més tots aquells serveis complementaris com 
ara horari d'acollida, menjador, extraescolars, etc. Molt bé. Això suposant que hi hagi 94 nens 
que són les places previstes. Si augmenta la ràtio per aula amb el consentiment i autorització 
de la Generalitat i l'ajuntament, a l'empresa li sortirà millor. 
Si per contra, per alguna raó, hi hagués menys nens o no es paguessin les quotes senceres, 
se'n farà càrrec l'empresa o l'ajuntament? 
Per concloure diré que ens inquieta una mica aquest sistema perquè del que estem parlant és 
d'una escola bressol, i no hi deu haver cap altre servei municipal més sensible i especial que 
aquest. Ens inquieta perquè l'ajuntament gairebé no hi tindrà res a veure, a no ser que sigui 
per pagar. 
 



I també perquè aquesta operació, amb el seu risc, amb el desconeixement que en tenim, es fa 
unes setmanes abans que aquest ple aprovi un pla de sanejament de l'ajuntament, que ens 
podria donar una explicació més acurada de la situació real de l'economia municipal i de les 
possibilitats que l'ajuntament té de fer més o menys depenent de la voluntat política de tots 
plegats. 
En realitat ens sembla una aventura arriscada i nosaltres, en aquest tema, justament, 
voldríem el mínim risc. Per acabar manifestar que el  nostre vot serà l'abstenció. 
Intervé per l’Altaveu el sr. Xavi Arderius,  dient que avui portem a ple una proposta per 
externalitzar la construcció i la gestió d'una llar d'infants al municipi. L'Altraveu valora 
positivament que es dugui a terme la construcció d'un equipament públic del tot necessari com 
ho és aquest. Lamentem però que la construcció d'aquest equipament no és pugui pagar en 
aquest moment amb els recursos propis del municipi. Coneixem que les arques municipals no 
passen pel millor moment i que degut a la crisi econòmica fallen les previsions que podrien 
ajudar a finançar d’una altre manera aquest projecte. El nostre criteri és que en aquests 
moments, més que mai, cal donar prioritat a la cobertura de les necessitats socials de la 
ciutadania abans de gastar els pocs recursos que tenim en projectes i iniciatives que ara 
mateix no són gens prioritàries. 
Des de l'Altraveu ens preocupa que l'externalització d’un servei públic com aquest, pugui 
representar una devaluació de la qualitat en la prestació del mateix i un abandonament de la 
responsabilitat pública. Malauradament tenim l'exemple recent del que ha passat al complex 
esportiu de Puigverd, un equipament municipal on s'ha donat un mal servei i  l'equipament 
s'ha anat degradant. L'empresa UBAE, que ho ha estat gestionant fins ara, no ha invertit en 
millores ni en l'atenció envers els usuaris. Perquè aquesta situació no es repeteixi en la 
concessió de la nova escola bressol, proposem incloure dins el plec de condicions que ara es 
porta a aprovació, la creació d’una comissió de seguiment amb representació de pares, tècnics 
municipals, membres de la pròpia entitat gestora i representats de les agrupacions polítiques 
del municipi amb representació al ple, per així poder fer un seguiment rigorós que permeti 
millorar la qualitat i el funcionament del centre educatiu. 
Així mateix, també proposem reduir la temporalitat de les pròrrogues que es proposen que ara 
estan en un màxim de 50 anys. Considerem que per a un equipament destinat a escola bressol 
aquests terminis són exagerats i que l’ajuntament ha de tenir mecanismes per controlar més 
sovint l’administració dels equipaments públics. En aquest cas creiem que seria adient passar 
del total dels 50 anys a un màxim de 15. 
Ja per acabar, degut a la manca de places d’escola bressol no ens volem oposar a aquesta 
aprovació, però l’Altraveu prefereix una gestió municipal de serveis com aquest, i aquest és el 
model pel qual apostem. Considerem que aquests projectes són els prioritaris i per tant volem 
que els recursos municipals es destinin a ells, per això, malgrat que el model no és el que 
volem, ens decantem per l’abstenció. 
Continua el Sr. Jordi Permanyer,  per ERC dient que la licitació per la concessió de la  
construcció de la segona escola bressol i la seva gestió es fa amb un sistema que no hi ha 
experiència, si que n’hi ha en altres serveis com piscines, pavellons, camps de futbol. Ens va 
sobtar que l’equip de govern en comissió informativa ens presentes aquesta nova proposta. 
Anteriorment hi havia la proposta de creació de l’institut municipal d’educació com un òrgan 
autònom lligat més o menys a l’Ajuntament, però sobre aquest tema només s’ha fet una 
reunió i més d’un cop nosaltres hem demanat fer un debat amb tots els grups municipals per 
trobar quin model de gestió és el més idoni per les escoles bressol públiques. Aquest debat no 
s’ha fet i ara se’ns presenta aquesta licitació amb aquest model. 
Nosaltres entenen que s’ha de fer aquest debat sobre un model de gestió. Pel que fa a la 
construcció s’ha dit un any i vuit de gestió, i nosaltres entenem que aquests 8 anys de gestió 
per tal que l’empresa pugui amortitzar totes les inversions que fa amb la construcció de 
l’escola bressol són masses anys, deixa a l’Ajuntament lligat per massa temps, si bé és veritat 
que si la gestió no funciona es pot rescindir abans la concessió, com ara s’ha fet amb 
l’empresa UBAE, però val a dir que una escola bressol és més sensible que una instal�lació 
esportiva. Per això nosaltres entenem que aquesta no és la fórmula idònia. 



Entenem que la construcció l’hauria d’assumir l’Ajuntament i buscar entre tots quin model de 
gestió volem per les dues escoles bressol públiques que tindrem. Evidentment que estem a 
favor d’una escola bressol pública, vam adquirir el compromís l’any 2006 de crear totes 
aquestes places públiques, però aquest model, perquè no s’ha debatut, ni aquest sistema de 
construcció de concessió a tants anys ens agrada, i en base a tot l’exposat, la nostra postura 
serà d’abstenció. 
Finament intervé el Sr. Alcalde tot fent unes puntualitzacions, és veritat que hi ha situació de 
crisis econòmica, però tenim clar que les demandes dels ciutadans van en augment, i una de 
les demandes era aquest equipament d’escola bressol, que és un equipament absolutament  
necessari. Fins ara els Ajuntaments podien finançar la construcció d’equipaments a través de 
l’endeutament per inversions, i ara estem inaugurant un nou model per poder finançar serveis 
per la ciutadania de Castellar, és un model mixta, públic i privat, per això crec que serà un 
model que els Ajuntaments ja han començat a experimentar i que durant els propers anys 
necessàriament totes les Administracions Locals que vulguin oferir serveis nous o continuar 
oferint serveis de qualitat als ciutadans hauran d’apostar per aquest sistema de gestió, ja que 
difícilment es poden abordar inversions d’aquesta magnitud i quantia sinó és a través de 
l’involucració també el sector privat: 
S’ha parlat que s’està externalitzant un servei, un servei que mai ha estat assumit directament 
per part de l’Ajuntament, ja que en l’actualitat la gestió de l’escola bressol el Coral està 
portada per l’AMPA de l’escola, i de fet l’antic equip de govern va fer els passos necessaris per 
tal de concessionar el servei públic municipal de l’escola bressol el Coral a l’Associació de Pares 
i Mares. Des de l’equip de govern compartim també algunes de les afirmacions que s’han fet 
per part del grup de Convergència Unió, que l’idoni seria que finalment hi hagués una 
concessió única pel que fa referència al Coral i aquesta futura escola  bressol, i es donaran 
passos en aquest sentit perquè així sigui.  
De fet en el mateix plec de condicions tècniques, es parla que la voluntat de l’àrea d’educació 
de l’Ajuntament és que el servei d’escola bressol municipal en règim de concessió es presti en 
el mateix nivell de qualitat educativa que l’escola bressol municipal el Coral. Es tracta doncs 
d’un servei públic  municipal, assumim l’esmena del grup de l’Altraveu de creació d’una 
comissió per fer un seguiment de la concessió municipal que estigui representada per 
l’Associació de Pares i Mares de la futura nova escola bressol municipal, que estigui 
representada també per representants de tots dels grups municipals, el regidor i tècnic 
d’educació per fer-ne el seguiment, i també assumim l’esmena de la longitud de la concessió, 
els 9 anys de concessió més tres prorrogues de dos anys per l’empresa adjudicatària. 
En torn de replica per ERC el Sr. Jordi Permanyer  diu que sabem que cada cop s’avançar 
més en la col�laboració público privada, i potser amb patrocinis, col�laboracions, etc.., però 
quan es parla d’una escola bressol pública entenem que ha d’estar gestionada per 
l’Administració. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:    DEU       (10) dels regidors del PSC 
                    Vots en contra: CAP       (  0)    
                    Abstencions   :  ONZE    ( 11) dels regidors de CiU, erc, Altraveu i regidor no  
                                                                adscrit. 
 

6.- PROPOSTA SOBRE EL RECONEIXEMENT INSTITUCIONAL DE LA SARDANA 
 
La Sardana és la dansa que la ciutadania de Catalunya sent com a pròpia i una de les 
expressions més rellevants de la seva cultura popular. 
La denominació Sardana com a ball apareix al segle XVI, però no és fins al segle XIX que n’hi 
ha constància escrita. És en aquesta època que es situa, doncs, l’origen de la sardana 
anomenat el contrapàs, una dansa litúrgica ballada en cadena que representava la 
organització jeràrquica i social d’una comunitat. El contrapàs va anar variant fins a esdevenir 
la sardana curta, que va donar pas a la sardana llarga gràcies a Pep Ventura (1817-1875) que 



va reformar l’estructura musical, va ampliar la cobla i la va convertir en una dansa 
contemporània sense privilegis ni distincions de classe. Ventura va ser el responsable de la 
difusió de la sardana a finals del segle XIX especialment per les comarques empordaneses, on 
ell tenia els orígens familiars. 
La sardana es va anar propagant per diferents comarques des de l’Empordà i la Selva fins a 
arribar a Barcelona per les Festes de la Mercè de l’any 1871. Des d’aleshores van anar naixent 
colles sardanistes i cobles arreu de Catalunya i a primer quart del segle XX ja hi havia una 
intensa activitat sardanista que coincideix amb el sorgiment d’ateneus, casals i associacions. 
És en aquesta època que el moviment sardanista estableix també un lligam indestriable amb el 
catalanisme. Justament pel seu caràcter de símbol nacional va ser restringida durant la 
dictadura de Primo de Rivera o els primers temps del franquisme. 
La música de la sardana és tocada per la cobla, una formació de dotze instruments alguns dels 
quals tan singulars com la tenora, el tible, el flabiol i el tamborí. La música de cobla té un 
compàs de 6/8 i pot ser escoltada en forma de concert. Es calcula que hi ha més de 25.000 
partitures per sardana i que el nombre de cobles actives supera el centenar. 
Segons dades del 2007 del Centre de Promoció de la Cultura Popular i Tradicional Catalana, 
arreu de Catalunya es fan, al cap de l’any, més de 3500 ballades o audicions, de les quals 85 
són concursos, i això posa de manifest fins a quin punt la sardana és una dansa present en la 
quotidianitat i en  les festes i celebracions dels municipis de bona part del Principat. 
Al capdavall, la Sardana és una clara mostra de l’associacionisme cultural del nostre país, i ha 
permès –mitjançant colles i cobles- fer conèixer la cultura catalana arreu del món mitjançant 
actuacions en el marc de l’Aplec Internacional de la Sardana, des de 1988, o  gràcies al seu 
protagonisme en actes de transcendència internacional com la Cerimònia Inaugural dels Jocs 
Olímpics de Barcelona l’any 1992 o la participació al Fòrum Universal de les Cultures l’any 
2004 representant el signe de la pau. 
La societat civil a través d’entitats sense ànim de lucre com la Federació Sardanista de 
Catalunya o la Unió de Colles Sardanistes han treballat per mantenir el nombre de colles i 
ensenyar a ballar-les a persones de totes les edats i territoris, i per divulgar el patrimoni i els 
valors de la sardana, que no fa ni distincions de classe ni de gènere, ja que home i dona hi 
tenen el mateix paper rellevant. 
Conscients de la importància que la sardana formi part del patrimoni etnològic del nostre país, 
atenent al seu caràcter nacional -sempre reconegut però mai declarat formalment-, ateses les 
peticions que diferents Ajuntaments i Consells Comarcals han fet arribar al Parlament en forma 
de mocions, atès que el Parlament de Catalunya mitjançant l’article 14 de la llei 2/1993 de 5 
de març de foment i protecció de la cultura popular i tradicional i de l’associacionisme cultural 
va crear el Consell de la Cultura Popular i Tradicional de Catalunya, i atès que una de les 
funcions d’aquest Consell és el Proposar les accions que consideri convenients per a la 
protecció i la difusió de la cultura popular i tradicional així com informar sobre la declaració de 
festes d’interès nacional, 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Donar suport a l’acord del Parlament de Catalunya que insta al Govern de la 
Generalitat a  encarregar al Consell de la Cultura Popular i Tradicional de Catalunya que 
elabori i proposi la fórmula que permeti, d’una banda, donar el màxim reconeixement 
institucional a la sardana, amb el màxim consens amb l’associacionisme sardanista -que la 
proposa com a dansa nacional-, i recollint tots els seus valors com a element festiu, dansa i 
patrimoni etnològic de Catalunya. I de l’altra, impulsar un procés de dinamització de la 
sardana entre aquest associacionisme, cobles i Centre de Promoció de la Cultura Popular i 
Tradicional Catalana.  
SEGON.- Comunicar aquest acord al Parlament de Catalunya i a la Federació Sardanista de 
Catalunya i a l’Agrupació Sardanista de Castellar. 
La regidora de cultura Sra. Pepa Martínez, dona lectura a la proposta  
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

 



7.- PROPOSTA SOBRE LA XARXA NACIONAL DE CINEMES 
 
Castellar del Vallès no disposa actualment d’una programació estable de cinema. Si bé es fan 
algunes exhibicions de pel�lícules, no estem inclosos en cap xarxa de distribució que ens 
permeti poder gaudir de pel�lícules acabades d’estrenar o de contrastat interès. 
Hi ha moltes pel�lícules catalanes i també d’altres cinematografies, sovint guanyadores de 
festivals, que tenen dificultats d’estrena al nostre país, o que tenen molt poca divulgació per la 
impossibilitat de trobar sales on es puguin exhibir. 
S’està treballant per crear una xarxa de sales de cinema fidelitzades arreu de Catalunya, en 
les quals poder passar pel�lícules per al gran públic durant tot l’any. 
En aquest circuit comercial d’exhibició es projecten pel�lícules catalanes o en versió doblada al 
català. 
Per formar part d’aquesta Xarxa Nacional de Cinemes s’ha de concertar, mitjançant un 
contracte amb la empresa d’exhibició cinematogràfica, la sala per poder-hi passar pel�lícules 
de manera regular i periòdica. Això no ha d’afectar els altres usos i compromisos de la sala 
fora dels dies pactats per a la projecció de les pel�lícules. 
Considerem molt important que els castellarencs i castellarenques puguin gaudir d’una 
programació regular i estable de cinema, i per això proposem al Ple de l’Ajuntament l’adopció 
dels següents  
ACORDS: 
PRIMER.-  L’adhesió de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a la Xarxa Nacional de Cinemes 
per tal de disposar a la nostra població de cinema propi per poder dur a terme una 
programació regular i estable de cinema en català. 
SEGON.- L’adhesió de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a la Xarxa Nacional de Cinemes es 
concretarà mitjançant la signatura d’un contracte amb la empresa NPA Nous Projectes 
Audiovisuals  que es la encarregada de la exhibició de pel�lícules en les sales que formen 
part de la Xarxa Nacional de Cinemes. 
El Sr. Oriol Papell per ERC  fa una lectura de la proposta. 
La Sra. Pepa Martínez,  pel PSC, intervé per dir que es proposa que la programació estable 
de cinema en català es dugui a terme a la sala de petit format de l’Ateneu, per ser el lloc més 
adient per les expectatives d’assistència a un tipus de programació alternativa no comercial. I 
també amb l’adhesió a la Xarxa Nacional de Cinemes i amb la signatura del conveni  es podrà 
garantir una programació  prou variada com per fer una programació continuada i ajustada i 
atractiva pel públic potencial de Castellar del Vallès. 
També intervé per ERC el Sr. Jordi Permanyer, dient que per manca d’espais durant uns 
quants mesos no es podrà fer una programació estable de cinema, però si esporàdicament a la 
sala blava es podrà fer projeccions de les pel.licules.     
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

8.- PROPOSTA SOBRE LA REPARACIÓ DEL MUR DE CÀRREGA  
 
Davant l’esllavissada de terres del passat 19 d’abril que va afectar l’accés de vehicles pesants 
a les obres del CEIP El Sol i la Lluna i a les instal�lacions del Club Tennis Castellar. 
Davant el fet que encara no s’ha determinat de qui és la responsabilitat d’assumir el cost de la 
reparació dels murs de càrrega i el camí d’accés, i amb l’objectiu de minimitzar l’inevitable 
retard que patirà la construcció de la nova escola. 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA : 
PRIMER.-  L’Ajuntament de Castellar farà totes les gestions possibles amb les 
administracions i empreses implicades i, al mateix temps, incrementarà els esforços per 
buscar el recursos necessaris i accelerar els tràmits, per tal d’iniciar de forma immediata la 
continuació de les obres.  



SEGON.- L’Ajuntament  assumirà les responsabilitats pròpies que determini el peritatge, i es 
compromet a fer-se’n càrrec de manera immediata i iniciar les gestions necessàries per tal de 
satisfer-les. 
TERCER.- L’Ajuntament garantirà que el finançament de les possibles modificacions del 
projecte i d’aconseguir la seguretat dels accessos no serà una excusa per endarrerir les obres. 
QUART.- L’Ajuntament no contempla una altra opció que no sigui iniciar el curs 2010-2011 
en la nova escola i fa una crida a la comunitat educativa, especialment a l’escola El Sol i la 
Lluna per defensar conjuntament aquest objectiu i donar-ne compliment. 
El Sr. Oriol Papel per ERC dona lectura a la proposta  
S’obra un torn d’intervencions amb el Sr. Alcalde  tot explicant la situació actual del futur 
DEIP Sol i Lluna; i en aquest sentit avança que la propera setmana ja tindrem la proposta 
sobre quina actuació s’ha de fer en el mur de contenció, també avançar que el cost del mur no 
serà un problema, després de parlar amb la Diputació i Generalitat, s’avançaran els diners de 
subvencions, prioritzant la reconstrucció d’aquest mur,  finalment s’ha aconseguit, i des del ple 
agrair al portaveu d’ERC les gestions i contactes que ha fet, s’avançarà l’import del PUSOC 
2012  a l’any 2010 i després també de les gestions amb la Diputació de Barcelona, hi haurà un 
avançament de les subvencions de la Xarxa Barcelona municipis Qualitat prevista pel 2011 al 
2009. Tècnicament s’està estudiant simultanejar la reconstrucció del mur amb la continuació 
de les obres de l’escola. També dir que les solucions tècniques que s’adoptaran no significaran 
cap tipus de merma  en la qualitat de l’equipament. Confirmar que els terrenys on s’està 
construint el CEIP Sol i Lluna són aptes per construir-hi l’equipament. I per últim reiterar 
també que des de l’equip de govern, que l’horitzó pel qual es treballa conjuntament amb el 
Departament d’Educació, Gisa i Ajuntament, és poder obrir en el curs 2010 i 2011. 
Per CiU la Sra. Montse Gatell diu que primer lloc ens hem de congratular de totes aquestes 
noticies, per tant enhorabona per les gestions que han du a terme i per l’empresa que s’ha 
afanyat a fer aquest estudi. Això per una banda i per l’altra demanar explicacions al respecte 
de quins son aquests tractes d’avançament del PUSOC i de la Xarxa Barcelona municipis de 
Qualitat. 
El Sr. Alcalde intervé contestant la intervenció i diu que el que s’hagut de fer és renunciar a 
una futura inversió prevista en el PUOSC, per la rotonda dels Pedrissos i una intervenció dels 
vestuaris al  Pavello Joaquin Blume prevista per part de la Diputació de Barcelona, ja que és 
prioritaria l’actuació del mur de contenció que actualment està impossibilitant la continuació de 
les obres. En qualsevol cas el compromís de l’Alcalde i d’aquest equip de govern és que a 
mesura que tinguem la informació poder anar-la portant a tots els regidors per la extrema 
urgència i la gravetat de la situació. 
Continua la Sra. Montse Gatell, dient que hi estant d’acord, moltes vegades els desitjós, les 
programacions i planificacions, es veuen interrompudes per coses prioritaries, i si s’ha de 
renunciar per això a altres tipus d’inversions que no son tant prioritaries, malgrat que de ben 
segur que són importants, doncs endavant, però l’única cosa és que sobta que s’avancin o que 
es pugui canviar de destí uns diners. 
Recordar que la proposta inicial d’Esquerra Republicana sobre la reconstrucció d’aquest mur no 
era exactament aquesta, i per això voldria destacar l’esforç que ha fet tothom per arribar a un 
acord i perquè aquesta proposta s’acabi aprovant avui, a  l’equip de govern i el grup de CiU 
per fer les propostes, i a Esquerra Republicana per acceptar aquests canvis; és una bona 
practica de la política municipal si podem arribar a acords que encallin les coses sino que facin 
que tirin endavant. 
Per part de l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany intervé dient que volem remarcar un seguit 
de consideracions al voltant del tema de l’escola El Sol i la Lluna. És cert que malauradament, 
l’ Ajuntament no té competències estrictes en la construcció d’ aquest equipament educatiu 
perquè aquesta depèn de GISA. Però el que sí que ha de visibilitzar el grup de govern és 
responsabilitat i poder de decisió. L’ esllavissada, és cert, ha estat un contratemps que s’ 
escapa de les mans de tothom però l’ endarreriment en la construcció d’ aquesta escola és 
simptomàtic del mal planejament del sòl que s’ ha fet a Castellar durant molt de temps. Ara en 
paguem les conseqüències.  



Celebrem les bones notícies que se’ns comuniquen avui però insistim que s’ ha de ser 
consegüent amb un planejament urbanístic que va aprovar CiU i ERC al govern però que 
també va legitimar el PSC a l’ oposició. Per tant, qualsevol problemàtica derivada de la mala 
ubicació de l'escola és responsabilitat de l'Ajuntament i aquí hauríem de posar en joc la segona 
cosa a visibilitzar que sembla que avui s’ ha fet factible; la decisió. Que l'escola tenia un 
col�lector que no hi havia de ser, que els accessos no permetien l'entrada de maquinària 
pesada, que el terreny feia massa pendent, tot això són condicionants donats per culpa de la 
mala planificació a l’hora de gestionar el nostre territori i la ubicació dels seus serveis.  
Amb tot, no volem dir que rebutgem la confecció d’informes que determinin qui ha de pagar el 
mur de contenció, tampoc volem dir que no hem de buscar solucions i si cal treballar plegats 
perquè els pares del Sol i la Lluna puguin per fi dormir tranquils i no ser castellarencs de 
segona. Tenim alumnes en barracons i aquesta és la realitat. Una realitat però que ens costa 
de treballar si arriba amb retard, si apareix de manera pública 2 setmanes després dels fets, si 
no es treballa amb transparència i fluïdesa, sobretot si han de ser els ciutadans i no l’ 
administració qui ens informi de les misèries del dia a dia en els centres escolars. No accedim 
a la informació a la mateixa hora. Ni els grups que formem el consistori ni les castellarenques. 
Per fer front comú a problemes comuns hem de partir tots des del mateixa línia de sortida 
amb valentia però sobretot amb diàleg. 
Prenent aquest compromís i sobretot vetllant perquè realment s’ acabi aquesta situació de 
provisionalitat actual i es deixin de tractar les solucions que planteja el col.lectiu de l’ AMPA de 
l’ escola d’ utòpiques i inútils, donarem suport a la proposta presentada per ERC. 
En torn de replica el Sr. Oriol Papell per ERC intervé per valorar positivament les noticies 
donades pel Sr. Alcalde, és per tots una alegria que aquest problema tingui una solució a la 
vista, i també mencionar l’esforç de tots els grups per incorporar esmenes a aquesta proposta, 
ja tots els que volem és una solució per l’escola i si a més a més s’ha arribat a un consens 
molt millor. També dir que la informació als regidors no es va donar quan tocava, i per això 
demanem que no torni a passar. 
Torna a intervenir el  Sr. Alcalde dient que malgrat l’esllavissada les obres no van parar, 
només es van aturar quan no hi van haver les condicions de seguretat necessàries.  
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

 
 
9.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 

 
9.1.- No n’hi ha 
 
 10.- SUGGERIMENTS I PREGUNTES 
 
Per part de l’Altraveu amb al Sra. Elisenda Alamany  es pregunta: 
El Pla d'Acció per l'Energia Sostenible (PAES) té l'objectiu de definir les accions que cada ens 
local ha de dur a terme per superar els objectius establerts per la UE per al 2020, anant més 
enllà de la reducció del 20% de les emissions de CO2 al seu municipi. Aquestes accions es 
definiran pels sectors d’activitats on l’ens local té competència. Aquest pla d'acció sorgeix arrel 
del Pacte d’Alcaldes/alcaldesses que es va aprovar en el ple d'aquest ajuntament l'octubre de 
2008 i pot ser independent o bé esta inclòs en el Pla d’Acció Local contra el Canvi Climàtic o 
dins del Pla d’Acció d’una Agenda 21 Local / Auditoria Ambiental. 
El PAES ha d’anar acompanyat d’un model d’informe de seguiment d’implantació del pla, que 
l’Ajuntament haurà d’elaborar de manera bianual, com ja es va dir. 
En ell s’estableix una diagnosi, un pla d’acció, un pla de participació i un pla seguiment. Tot 
això amb una implicació municipal i ciutadana, així com uns controls de seguiment. 
La pregunta que es formulem és si l'Ajuntament de Castellar del Vallès ja ha iniciat aquest 
document? Si és així en quina fase del procés es troba en aquests moments i quin és el seu 
contingut? 
El  regidor d’Urbanisme Sr. Aleix Canalis, PSC, respon que ja s’han iniciat els treballs i també 



Diputació de Barcelona que era l’organisme que finançava i feia la contractació pertinent 
d’aquest estudi no ha anat tant ràpid com esperàvem i per això ara s’han adjudicat les tasques 
d’elaboració d’aquest document al  departament de projectes d’energia de l’escola superior 
d’enginyeria industrial de Barcelona. Malgrat tot i això l’empresa contractada té l’obligació de 
tenir aquest pla acabat el mes d’octubre de 2009. 
Intervé ara, també per l’Altraveu, el Sr. Xavi Arderius: 
Fa mesos que les obres dels pisos de la Plaça Major que feia Tiferca s'han aturat doncs 
aquesta empresa es troba en concurs de creditors. D'aquestos pisos, alguns s'havien venut i 
per tant els compradors ja han pagat una entrada en concepte de reserva. En aquests 
moments la data del contracte signat ha caducat i per tant ara les persones que havien pagat 
aquesta entrada tenen dret a recuperar la quantitat aportada tal com es va comprometre 
l'empresa en el seu moment, però ens consta que no és així i per tan estan incomplint els 
compromisos adquirits amb els compradors.  L'accés a l'habitatge és un dret i la llei contempla 
aquest tipus d'irregularitats.  
Som conscients que això que portem a ple no és un problema públic que afecti a la majoria de 
la població però creiem que donada la polèmica i els problemes que han generat aquests pisos 
al municipi de Castellar del Vallès, l'Ajuntament que també està afectat directament per 
aquesta empresa, hauria d'informar a les persones que en aquests moments estan patint 
aquesta situació. I per això demanem al Ple 
PRIMER.- L'Ajuntament està al cas d'aquest tema? 
SEGON.- Sap quantes persones poden estar afectades i en quina situació es troben? 
TERCER.- L'empresa tindrà capacitat per continuar la construcció d'aquestes obres? 
QUART.- L'equip de govern pensa fer alguna cosa al respecte? 
Respon el regidor d’economia Sr. Oscar Lomas.  PSC, i diu que després d’una reunió 
mantinguda amb els administradors concursals de l’empresa Tiferca, i ens han dit que les 
persones afectades són unes 7 ó 8, i que la majoria de persones ja s’han posat en contacte 
amb ells per tal d’explicar-li la seva situació i buscar-ne una solució. També ens ha dit que al 
no existir un aval com a contra garantia de la fiança, les persones afectades podrien 
considerar, en el seu cas, vendre’s les accions; i pel que fa a la continuació de les obres, com 
a Tiferca no estan en condicions, la seva intenció es traspassar-ho a una empresa. 
Torna a intervenir el Sr. Xavi Arderius, per l’Altraveu: 
En el ple de març de 2009 vam preguntar pels compromisos presos en el  ple del  28 de febrer 
de 2008, referents als censos feudals que es cobren a Castellar per part de Carlos Fontcoberta 
i Balaguer.  
En resposta a la pregunta l'alcalde ens va donar els documents que acrediten haver instat al 
parlament de Catalunya  la modificació al llibre cinquè del codi civil relatiu als drets reals per la 
abolició definitiva dels drets dels cens i el que van trametre al president de la Generalitat i al 
del Parlament de Catalunya. 
Per això ens agradaria saber també que s'ha fet referent al compromís que també hi havia en 
aquest acord aprovat per unanimitat en el ple que deia: instar a Carlos Fontcoberta i Balaguer 
a que renuncií unilateralment en un període no superior a tres mesos, al dret que té d’aquest 
cobrament. 
Contesta el regidor d’Urbanisme, Sr. Aleix Canalis;  dient que en data 14 de maig de 2008 es 
van traslladar els acords al Sr. Fontcoberta i al president de la Generalitat i del Parlament. 
Intervé per part de CiU la Sra. Gemma Perich per fer un suggeriment. El nostre grup ja fa 
uns mesos va entrar una petició per obtenir l’informe que havia emes un equip extern jurídic 
referent a la concessionària d’UBAE, així com també vam demanar la memòria pertinent dels 
comptes d’UBAE de 2008, i a hores d’ara encara no hem rebut cap resposta.  Tenint en 
compte que aquesta concessió actualment s’ha rescindit i està pendent d’una nova concessió, 
creiem que seria bo tenir aquesta informació. 
El Sr. Alcalde  contesta que demà estarà la documentació a Secretaria. Però en cap moment 
hi ha manca de transparència, només dir que hi havia un servei municipal que no s’estava 
oferint en la qualitat que enteníem que s’havia d’oferir, i per tant s’ha optat per fer una 
rescissió del contracte. 



Continua la Sra. Gemma Perich, per CiU dient que es demanarà per escrit quanta gent de 
Castellar, en situació d’atur, s’ha pogut contractar a través de les obres del FEIL i també 
quanta gent en situació d’atur a Castellar ha pogut estar contractada per la gestió que ara 
lidera l’Ajuntament per l’aparcament soterrat i zones blaves. 
Per acabar diu que l’empresa concessionària del manteniment de la carretera C-1415, està 
instal�lant tot una sèrie de senyalitzacions al llarg de tota la carretera i sembla ser que no ha 
fet l’actuació Can Font. 
Contesta el Sr. Alcalde,  que a petició dels veïns ja s’ha requerit a l’empresa que ho subsani. 
També per CiU la Sra. Montse Gatell intervé dient que els nostre grup complint amb un dels 
deures d’un grup que està a l’oposició, el que fa habitualment és entrar preguntes per 
demanar informació i/o documentació, bàsicament perquè ens permeti conèixer amb mes 
detall algunes gestions del govern municipal per tal de poder fer-ne un seguiment i una 
valoració posterior al final, si ho creiem oportú, o també, les reclamacions pertinents. Es 
veritat que moltes preguntes es contesten dins dels terminis previstos, però n’hi ha d’altres 
que arriben molt tard, però ens sorprèn més que arribin malament, en data 18 de maig el 
regidor d’urbanisme dona resposta a quatre de les nostres preguntes en un mail amb dues 
línies de resposta per pregunta, i val a dir que si es demana més informació la resposta ha 
d’estar donada àmpliament. I demanen  al Sr. Alcalde que l’Equip de Govern sigui més curós 
en les respostes als grups de l’oposició. 
I per acabar, a la vista de l’assistència de diversos treballadors municipals a aquest ple, ens 
agradaria si són aquí per un interès sobtat pels plens municipals o per alguna altra qüestió que 
desconeixem. En tot cas, Sr. Alcalde, li demanem que si hi ha alguna cosa a solventar, s’hi 
posi immediatament. 
El Sr. Jordi Permanyer per ERC, intervé per fer dues queixes: 
Ens hem assabentat que el gerent de l’Obra social Benèfica deixa la gerència per dedicar-se a 
altres tasques, i que en la última junta del patronat s’acorda contractar el servei de regència al 
consorci hospitalari Catalunya a partir del mes de juny, i volem manifestar la nostra sorpresa i 
indignació per la manera con es fan les coses, ja que nosaltres entenem que forma part del 
patronat i n’ostenta la presidència l’Alcalde, i per tant hauríem de sentir-nos implicats els 
grups municipals. Per això demanem una reunió amb l’Obra Social Benèfica per saber en quina 
situació està, quin és el model a seguir i quina línia es vol dur a terme de cara al futur, ja que 
ens preocupa que hi hagi un canvi de rumb en aquest model que fins ara ha funcionat i ha 
donat molt bon servei a poble. 
En Sr. Alcalde, intervé per òbviament la junta del patronat està formada en part per 
representants municipals, però no només per representants municipals, i és en aquest fòrum i 
òrgan on es prenen les decisions relatives a l’Obra Social Benèfica. 
Per ERC intervé el Sr. Oriol Papell  i diu que dilluns passat es va commemorar els 30 anys 
d’Ajuntaments Democràtics, i des del nostre grup i creiem que des dels altres, es pensa 
s’hagués pogut fer d’una altra manera, ja que tots i hem estat implicats. Ens hagués agradat 
participar i consensuar l’acte. 
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos quarts d’onze de la nit, s’aixeca la 
sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el  
Secretari, amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 

 


